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V debatě o financování tuzemské vědy, která probíhá také na stránkách HN, se zapomíná na jeden podstatný fakt.
Velkou ránu dostává především Praha. Vedle nižších prostředků ze státního rozpočtu má k dispozici pro financování
vědy násobně méně evropských fondů než zbytek Česka. Praha je přitom přirozeným centrem vědy a výzkumu pro
celou republiku.
Pro představu: do vybudování a posílení vědeckovýzkumných kapacit je v rámci operačního programu Výzkum a vývoj
pro inovace určeno pro mimopražské projekty 56 miliard korun a do inovací podniků míří dalších 18 miliard. V Praze
jsou to v úhrnu pouze necelé tři miliardy korun, tedy zhruba čtyři procenta částky pro zbytek republiky.
Výpadek financování ze státního rozpočtu Praha nemůže kompenzovat z evropských fondů, o rozvoji vědy nemluvě.
Například zmíněný program Výzkum a vývoj pro inovace počítá s vytvořením 2,5 tisíce pracovních míst v průběhu let
2007 až 2015. Je tedy jasné, že se vědečtí pracovníci budou muset přesouvat z Prahy do regionů. Navíc hrozí, že ve
snaze vyčerpat balík evropských peněz, budou vybudována pracoviště s velmi nejistou budoucností, která si na sebe
nebudou schopna vydělat a privátní sféra je nezachrání.
Paradoxně se tak Praha, která poskytuje přirozené zázemí a podporu vědecké činnosti a má reálnou šanci propojit
výsledky výzkumu s praktickým využitím, dostává do ohrožení. Evropské peníze, které by měly pomáhat a odstraňovat
překážky v rozvoji aplikovaného výzkumu, mu naopak v Praze staví bariéry a k navýšení podpory ze státního rozpočtu
se vláda nemá.
Navíc spolupráce s podnikatelskou sférou u nás v rámci členských států EU funguje špatně - podíl privátu činí pouhých
0,7 procenta na celkových výdajích. Přitom cíl financování vědy a výzkumu, ke kterému jsme se v rámci unie zavázali,
jsou pro rok 2010 tři procenta HDP, z toho dvě ze soukromých zdrojů.
Praha se musí zapojit do diskuse o reformě financování vědy a výzkumu, díky reformě sice dochází ke správnému
přesunu peněz z výzkumu základního do aplikovaného, ale naneštěstí také ke stagnaci už tak nedostatečného
financování ze státního rozpočtu (1,54 % HDP je při světovém srovnání podprůměrné).
Jedno je jisté. Naše metropole by neměla být Prahou olympijskou, nýbrž Prahou inovativní - tedy městem, kde bude
podporována kreativita, aktivita, nové myšlenky a jejich užití ve prospěch rozvoje celé ekonomiky. Je to v našem
společném zájmu.
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